         Cathedral of Bayeux 
GB
Choir 
This place is considered as a holy place where services are celebrated. This choir was built at the begining of the 13th century (in 1230), about 100 years after the fire which destroyed the first romanesque cathedral in 1105. (This first church had been consecrated by William the conqueror in 1077). This choir was built in gothic style.

Architecture:
You can see that there are 3 levels 

- at the bottom: big archways 

- in the middle part, there is a triforium (a very narrow arched passageway)

-at the upper-part, windows and stained glass windows

Norman Architecture
You can see several elements thant correspond to a typical norman gothic style. How can we see that?

-pointed archs are very acute 

-there is an abundance in pillars and columns

-there are rose windows on each spangle

Others elements:
-cross ribbed vaults with medaillions representing the first bishops of Bayeux

-several openings, geminated bays with trilobs.

-there are no tribunes, but a triforium, hence the small size of the windows, contrary to the windows of the nave that are very large because there is no triforium. 

-there are any statues

-the altar is made of marble and is of neoclassical style (it was built in the 18th century)

both organs were added in the 18th too.

- a lots of liturgical objects were stolen during religious wars.

The crypt: 

The crypt is a kind of cellar. Often th crypt was a burial place for officials of the church and other important people. 

This is the most ancient part of the church, indeed, it's the only still standing part of the romanesque church: it wans't destroyed by the fire of 1105 that devastated the rest of the cathedral.

- it was built between 1050 and 1060.

-It was filled in for a long time until the 20th century when it was cleared. You can see that this room is composed of

-3 small naves +6 bays 

-groin vaults 

- pillars surmounted by romanesque capitals with acanthus leaves (typical patter at this period).

On each side you'll see other pieces of capitals, tht were found in the 19th when tere were works in the church. Architects discovered those two romanesque capitals which were situated at the transept crossing of the church, they were saved from the fire too!

1: a representation of JC

2: a male figure holding a child on its lap (god with jesus? jesus with a child?) : we don't have the whole part of it but you can see that there are angel's wings that frame this figure.

-If you look well, you'll see a fresco which was painted in the 15th century on the ceiling.

This fresco was restaured recently. We can say that it's something unique, we have the opportunity to see a fresco of the 15th century!

-As well, the paintings above the capitals were added in the 15th century too: they represent angels playing music, with several musical instruments:

-harpe, lute, tambourin, violin, bagpipes...

May I suggest you to observe them carefully, they are an interesting testimony of the musical instruments that existed at this period!

- you can see a sort of tomb with a recumbant figure inside : it represents a canon. Avove it, you can notice a painting representing this man, praying the virgin Mary and her child Jesus Christ for his salvation.

-the head of this recumbant figure was taken off during the french Revolution when the church was pillaged and damaged.

- a small statue: a canon of the 15th century 
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Le choeur 
Cet endroit est considéré comme la partie la plus sacrée de l'église car c'est ici que l'on trouve l'autel où la liturgie est célébrée. Ce choeur de style gothique a été construit au début du 13 siècle (1230), environ une centaine d'années après le feu qui détruisit la première cathédrale de type roman qui avait été consacrée en 1077 en présence de Guillaume le conquérant.

Architecture:
On peut distinguer trois niveaux

-en bas, les grandes arcades

-au milieu, on trouve un triforium

- dans la partie haute, nous trouvons des fenêtres et des rosaces

Architecture typiquement normande
On peut remarquer quelques éléments qui sont typiques du style normand:

- les arcs brisés sont particulièrement "aigus"

- une abondance de pilliers et de colonnes dans le choeur

- présence de petites rosaces dans chaque écoinçon

Autres éléments:
- voûtes à croisées d'ogive

-différentes ouvertures, notamment des trilobés et des fenêtres géminées

-pas de tribunes, mais un triforium dans le choeur, d'où la petite taille des vitraux 

-aucune statue

L'autel de marbre a été construit au 18ième et il est de style neoclassique.

L'orgue est égalemen néoclassique, ajouté au 18°.

Beaucoup d'objets liturgiques de grande valeur ont été volés à l'église durant la Révolution.

La crypte:

La crypte est une sorte de cave qui traditionnellement était destinée à recevoir les sépultures des officiants de l'église et d'autres personnes importantes.

Il s'agit de la partie la plus ancienne de la cathédrale, qui a été sauvée du feu de 1105 (avec les deux tours et la croisée du transept) , alors que tout le reste a été détruit et reconstruit par la suite.

La crypte a été construite entre 1050 et 1060. Par la suite, elle fut bouchée pendant plusieurs siècles jusqu'au 20ième siècle où elle fut mise au jour lors d'importants travaux de restauration. 

On peut remarquer que la crypte est composée:

- de trois petites nefs et de six travées

- de voûtes d'arrête 

- de pilliers surmontés de chapiteaux romans avec des feuilles d'acanthe

- de chaque côté, des vestiges de chapiteaux romans trouvés au 19ième au niveau de la croisée du transept, lors de travaux de restauration (eux non plus n'avaient pas été détruits par l'incendie)

-le premier représente Jésus

-le second représente un homme avec un enfant sur ses genoux (difficile de dire avec certitude de quoi il s'agit, étant donné que ce chapiteau est complètement sorti de son contexte).

.

Au plafond, une fresque qui date du 15ième siècle, restaurée récemment

De même, les peintures au dessus des chapiteaux des colonnes datent du 15ième et elles représentent des anges musiciens jouant de différents instruments: harpe, viole, tambourin, luth, triangle, et cornemuse! Il s'agit d'un intéressant témoignage des instruments de musique qui existaient à cette époque. 

Dans un coin, on peut voir un enfeu, une stèle funéraire à la mémoire d'un chanoine; au dessus de ce gisant, on peut voir une peinture qui représente ce même chanoine en train de prier la vierge Marie pour son salut. 

-on peut remarquer que la tête n'est plus là (coupée à la Révolution) 

